

牛雪梅,高国琴,刘辛军,鲍智达.三自由度驱动冗余并联机构动力学建模与试验[J].农业工程学报,2013,29(16):31-41

三自由度驱动冗余并联机构动力学建模与试验

Dynamics modeling and experiments of 3-DOF parallel mechanism with actuation redundancy

投稿时间: 2013-05-26 最后修改时间: 2013-07-16

中文关键词: [机器人](#),[机构](#),[动力学](#),[并联](#),[冗余驱动](#),[简化策略](#)

英文关键词: [robots](#) [mechanisms](#) [dynamics](#) [parallel](#) [redundant actuation](#) [simplified strategy](#)

基金项目:国家自然科学基金资助项目(Grants51075222/E050101);江苏省高校优势学科建设工程资助项目(苏政办发(2011)6号);镇江市农业科技支撑计划(NY2011013);江苏省高校研究生科研创新计划项目(1221140046)

作者	单位
牛雪梅	1. 江苏大学电气信息工程学院, 镇江 212013
高国琴	1. 江苏大学电气信息工程学院, 镇江 212013
刘辛军	2. 清华大学机械工程系, 北京 100084
鲍智达	1. 江苏大学电气信息工程学院, 镇江 212013

摘要点击次数: 88

全文下载次数: 46

中文摘要:

对于农业机器人而言,其动力学模型是进行动力学特性分析的基础,是实现动力学优化设计及高精度操作的前提。该文针对一种新型驱动冗余并联机构进行了动力学建模,该机构的动平台通过2个PRRR支链和1个PPRR支链与静平台相连,拥有2个转动自由度和1个平动自由度。在分析并联机构组成的基础上,充分考虑各构件惯性力的影响,建立基于Lagrange方程的工作空间完整动力学模型,并运用最小2范数法实现驱动力优化;通过分析给定路径下并联机构各主要组成构件对驱动力的影响,提出针对上述完整动力学模型的简化方案。结合并联机构应用特点,进行了仿真及试验。结果表明,非冗余驱动情况下第1,2轴向驱动力的最大值为15N,施加冗余驱动后,最大值降为10N,各驱动力峰值降低约33%;机构位姿角 β 达到 57.6460° 时,各驱动力均发生急剧变化,经验证可知该点为奇异点,在实际应用中应避免该点。机构末端轨迹跟踪结果显示,在Y,Z和 β 方向的最大跟踪误差分别为0.8mm,0.6mm和 0.068° ,因此,基于本文所建立的简化动力学模型的机器人控制系统具有良好的跟踪特性。该研究可为冗余并联机构的动力学控制方法设计提供重要参考。

英文摘要:

Abstract: Dynamics modeling plays an important role in the application of agricultural robots, which is the key to analyze the dynamic characteristics and achieve high-precision operation. This paper addressed the issue of deriving the dynamic formulation of a novel 3-DOF redundantly actuated parallel mechanism. The structure of the parallel mechanism is composed of a moving platform attached to a fixed platform through two identical PRRR kinematic chains and one PPRR chain. The parallel mechanism has two translational degrees and one rotational degree. Firstly, inverse kinematic solution of the parallel mechanism was studied by analyzing the structure property and the constraint equation; Secondly, according to the kinematics of the redundant mechanism and considering fully the impact of inertial force for each component, the inverse dynamic equation was formulated in the task space by using the Lagrangian formalism, and the driving force was optimized by utilizing the minimal 2-norm method. By investigating the contribution of each term in the dynamic model to the driving force, a simplified strategy of the dynamic model for real-time control application was proposed. Simulation and experimental results showed that the maximal value of the driving force for the parallel mechanism without actuation redundancy was 15N, but that of mechanism with actuation redundancy was 10N and the driving force peak was reduced by 33%. It is noted that the point $\beta=57.6460^\circ$ was the singularity which should be avoided in practical application. Additionally, the maximal tracking errors for the end-effector were 0.8mm, 0.6mm and 0.068° in Y, Z and β direction, respectively. Thus the parallel mechanism system based on the proposed dynamic model can achieve good tracking performance. This research provides technology reference for further study of high precision real-time control of parallel mechanism.

[查看全文](#) [下载PDF阅读器](#)

关闭

您是第6341657位访问者

主办单位: 中国农业工程学会 单位地址: 北京朝阳区麦子店街41号

服务热线: 010-65929451 传真: 010-65929451 邮编: 100125 Email: tcsae@tcsae.org

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计